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En Portada

El 2021, Cornellà va perdre 595
habitants. L’Hospitalet, 2.056, i
Esplugues, 411. Però no és pas
una tendència exclusiva d’a-
questa zona de la comarca: Sant
Boi en va perdre 363, Viladecans,
110, Castelldefels, 87, Gavà, 24,
i el Prat, 17. Són dades corres-
ponents a l’estadística de canvis
de residència entre els municipis
catalans, publicades per l’Institut
d’Estadística de Catalunya, l’I-
descat. I malgrat que les xifres
són baixes respecte del total de la
població d’aquests municipis, el
mapa global indica que la majo-
ria de localitats de més de 50.000
habitants han tingut més sortides
que entrades durant el 2021. 

Un fenomen que afecta l’àrea
metropolitana, que perd població
en favor de petits nuclis rurals i
ciutats mitjanes de fins a 20.000
habitants. És per aquest motiu
que hi ha veus que han vinculat
aquestes xifres a una descon-
centració o èxode urbà, que
s’hauria produït arran de les res-
triccions de la pandèmia i la ne-
cessitat de buscar zones poc den-
ses i més tranquil·les per viure-hi.
Ara bé, fins a quin punt estem da-
vant d’una tendència establerta?
S’estan buidant les ciutats? 

CAUTELA
Parlem amb l’investigador del
departament de Geografia de la
Universitat Autònoma de Bar-
celona i del Centre d’Estudis De-
mogràfics, Toni López, que s’afa-
nya a fer notar que les dades de l’I-
descat mostren els saldos migra-

toris interns catalans. És a dir, que
si hi afegíssim les arribades de la
resta d’Espanya i de l’estranger,
aquestes xifres s’equilibrarien. 

Així i tot, davant la pregunta
de si estem o no davant d’un èx-
ode urbà, López prefereix ser
caut. “No podem parlar d’èxode
urbà ni tan sols de canvi de patró”,

assenyala l’expert, que prefereix
argumentar que, arran de la pan-
dèmia, s’ha reforçat un tipus de
mobilitat entre municipis. I qui-
na és aquesta? Doncs precisament
la que presenten les dades de l’I-

descat: un moviment de població
que deixa enrere les grans ciutats
per instal·lar-se a municipis de la
segona corona, buscant espais
amb menys densitat de pobla-
ció –que hem identificat amb
expansió del virus–, més verd i
amb pisos més grans. “No parlem
d’èxode urbà, sinó més aviat de
sortides de segons quines classes
als pobles dels voltants de l’àrea
metropolitana”, planteja López. 

Es tractaria, segons explica, de
famílies de classe mitjana que
busquen millors condicions d’ha-
bitatge, més zones verdes i que ho
poden fer perquè tenen la possi-
bilitat de teletreballar, tot i que, a
falta d’estudis més en profundi-
tat, es tracta d’especulacions que
neixen el 2020 amb l’expansió de
la covid. “La pandèmia ha mogut
plaques tectòniques en la demo-
grafia”, reconeix López, que, tan-

mateix, recorda que aquesta ten-
dència de suburbanització ja s’es-
tava donant, tot i que en menor
intensitat, abans del virus. 

Amb tot, el 2020 els demò-
grafs van detectar que, malgrat
ser minoritaris, s’havien reforçat
els fluxos cap a municipis rurals,
segurament inflats per les per-
sones que van passar el confina-
ment a segones residències, teo-
ritza López. El 2021 aquesta ten-
dència s’estronca i es reforcen els
moviments cap a la segona co-
rona. Tot i això, López remarca
que aquesta mobilitat està pro-
tagonitzada pels estrats socials
amb més recursos i estudis, i no
pas per persones de classe baixa
que viuen a pisos petits a les
grans ciutats, els quals, malgrat
el virus, no poden canviar de re-
sidència. I és que, com ha passat
sempre, es muda qui pot.

Imatge d’un acte a la plaça de l’Església (esquerra) i una panoràmica de la ciutat. Fotos: Ajuntament de Cornellà i Arxiu

Les ciutatsnos’estanbuidant
» Malgrat que els municipis metropolitans han perdut població, els experts eviten parlar d’èxode urbà
» L’any 2021, Cornellà només va perdre 595 habitants cap a localitats dels afores de la metròpoli

La gent que marxa
de la ciutat és la que té
més recursos i estudis,
i no la de classe baixa

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ
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La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Els pares/mares que
no accepten els seus

fills tal com són, i els
comparen contínuament amb els altres,
donen amor condicional. I l’amor con-
dicional genera inseguretat, baixa au-
toestima i fa que les decisions futures
dels fills necessitin ser aprovades con-
tínuament pels altres.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Arriba un moment de
la vida en què ja no

s’han de fer certes coses
hedonistes pròpies de gent jove com
ara sortir, posar-se com La Grecas o pas-
sar-s’ho bé en general, i si les fas amb
certa edat, fas una mica el ridícul; pas-
sa que aquesta edat sempre és l’edat
que tinc jo +1 any.

Com de més senzill
hauria estat si Borràs

hagués admès l’error i
les responsabilitats d’atorgar un con-
tracte a un amic. La solidaritat seria in-
equívoca perquè en cap cas això me-
reix presó. Va preferir dir que “tot és
mentida” i “amb mi o contra mi”. I en
aquest fangar estem.

A cada guàrdia que
faig, més convençuda:

les guàrdies de 24 hores
són el més contraproduent per a la sa-
nitat pública que existeix. Per a la salut
dels metges, però sobretot per a la sa-
lut dels pacients. I qui ho negui i defensi
el model està clar que pensa en tot me-
nys en el benestar dels malalts.

@aguilar_anna@albertbotran@majosevn @massanagranaire
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Albiol (ERC): “L’ARE Ribera-Salines ni 
és social ni sostenible, el PSC menteix”

Els Mossos investiguen els incidents 
previs al Cornellà-Castelló
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La clau

Fa dos anys ens vam llevar de
matinada. Norvet, un fons
voltor, havia cursat ordre de

desnonament de diverses famílies
que vivien en un edifici del carrer
d’Aragó 477 de Barcelona, acu-
sant-les d’haver ocupat la meitat
del bloc de pisos. Però la història,
com sempre, era més complexa.

Ho era perquè, en contra del re-
lat hegemònic de la majoria de mit-
jans de comunicació, aquí no s’ha-
via produït cap problema de con-
vivència entre veïnes, ni hi havia ha-
gut cap tripijoc de drogues ni ha-
vien ocupat a ningú la casa mentre
comprava el pa o era de vacances.
És cert que la meitat de les veïnes
estaven “ocupant” (o, com preferim
dir a la PAH, “recuperant”) pisos
buits, però també ho és que l’altra
meitat van venir a la mateixa PAH
per demanar-nos explícitament
que recuperéssim el bloc de pisos
per a la ciutadania.

El motiu és que el fons estava
practicant el que es coneix com a as-
setjament immobiliari: obres sen-
se llicència, sorolls a deshora, mo-
lèsties de tota mena… amb l’ob-
jectiu no declarat, però evident, que
aquestes famílies hi estiguessin
tan de mala gana que en marxes-
sin “per voluntat pròpia”, ja que te-
nien contractes de lloguer vàlids i
no els podien fer fora de cap altra
manera. Així, després, el fons po-
dria remodelar els pisos i conver-
tir-los en apartaments de luxe. Per
això se’n diuen fons voltor, perquè
s’aprofiten dels llocs sense vida.

El cas és que, efectivament,
des de la PAH vam recuperar els pi-
sos buits per a diverses famílies vul-
nerables. Eren famílies desnonades
pel sistema, que no podien accedir

a un lloguer a preu de mercat ni
molt menys a una hipoteca; que
van viure als pisos diversos me-
sos sense problemes de convi-
vència significatius entre elles ni
amb la resta de veïnes i a les quals
els va unir la lluita comuna con-
tra l’assetjament immobiliari i la
demanda d’un lloguer social en
aquells pisos que estaven con-
vertint en la seva llar.

Norvet, el fons voltor, no no-
més hi estava en contra, sinó que
va iniciar un procés de desno-
nament contra les noves famílies
del bloc. El dia assenyalat va ar-
ribar, el 15 d’octubre del 2020, ara
fa només dos anys. Va haver-hi
qui es va quedar a dormir al bloc
a la nit, acompanyant les famílies
perquè no passessin soles aque-
lles hores d’incertesa; moltes al-
tres es van aixecar abans de l’al-
ba i totes juntes ens vam prepa-
rar per resistir el desallotjament.

No va poder ser. Érem mol-
tíssimes: de la PAH, d’altres
col·lectius afins, veïnes del barri…
Però van arribar diversos furgons
policials (també coneguts com a
“lleteres” –que endevini el lector
d’on pot venir l’apel·latiu–) i ens
van treure arrossegant-nos i ens
van identificar, malgrat que en
cap moment es van produir ac-
tes violents. Tretze anys (en
aquell moment onze) de cultura
de pau i disciplina ensenyada en
mil tallers i practicada en mil des-
nonaments serveixen per a això.

Les famílies es van quedar
momentàniament al carrer i a
una vintena de persones ens va
arribar una multa de 601 euros
que, per descomptat, ens vam ne-
gar a pagar. Va començar una llui-
ta paral·lela per aconseguir un re-
allotjament digne per a les famí-
lies –cosa que es va aconseguir–
i per presentar al·legacions con-
tra la multa. Aquest últim viatge
va durar gairebé dos anys, durant
els quals vam lluitar al costat d’al-
tres col·lectius d’habitatge que
també havien rebut multes per
resistir altres desnonaments de
manera pacífica. Perquè ens vo-
lien soles, però ens van trobar en
comunitat. Vam organitzar cam-
panyes a les xarxes, una mani-
festació, ens vam reunir diverses
vegades amb polítics de la Ge-
neralitat (sí, d’aquests partits
que tant es van queixar quan es
va promulgar la Llei Mordassa i
que després van aplicar-la sense
pudor) i, mentrestant, al·legació
va, al·legació ve.

Finalment, i en això també
en sortim victorioses, l’instruc-
tor de la multa va acabar reco-
neixent que el dia del desnona-
ment vam estar exercint el nos-
tre legítim dret a la protesta pa-
cífica i, per tant, multar-nos im-
plicaria infringir els nostres drets
fonamentals. Va decidir arxivar
el cas. Va costar, com tot a la
PAH. Però com tot a la PAH, es
va acabar aconseguint.

Ens vam llevar de matinada
per Ricardo Dubcek (activista de la PAH)

A les xarxes

@adrisantaa: Francesc de Dalmases dimi-
teix com a vicepresident de Junts per Cata-
lunya. Continua com a diputat però renun-
cia a formar part de la comissió de la CCMA.

@opalaujust: Junts anuncia que no donarà
suport al projecte de llei del Pla Estadístic de
Catalunya, que havia elaborat el Departa-
ment d’Economia de Jaume Giró.

#ElDifícilGovernEnSolitari

@JRibalaygue: El bicing metropolità ar-
renca amb 2.600 bicis, sense fusió amb Bar-
celona i amb set estacions als afores per in-
tercanviar bicis d’un servei i l’altre. 

#BicingMetropolità #DalmasesDimiteix

Els semàfors

Renfe ha posat en marxa les
obres que han de permetre

crear un nou accés a l’estació de
trens de la ciutat. Es farà per la
banda nord, on s’obrirà una
nova boca amb màquines

d’autovenda i servei
d’informació als passatgers.

pàgina 10Renfe

La periodista i activista
mexicana Lydia Cacho ha visitat
la ciutat per participar en una
nova edició del Cornellà Creació
Fòrum, on ha parlat de la seva
trajectòria investigant les màfies

i el tràfic de persones 
arreu del món.

pàgina 14Lydia Cacho

La iniciativa solidària En Bici
Sense Edat, que ofereix

passejades en bici per a gent
gran, ha arribat a Cornellà

després de la bona acollida que
ha tingut en altres municipis de
la comarca com ara Sant Just

Desvern i Castelldefels.
pàgina 16En Bici Sense Edat
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Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem
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El poble valencià de Banyeres de Mariola ha dedicat una
estàtua a Jaume I en què el pergamí que duu a la mà

sembla una altra cosa. Veïns i usuaris de la xarxa l’han batejat
amb el nom de Jaume I El Pajas. Es troba a la plaça dels Plàtans.

En els últims dies del mandat de Liz Truss, el mitjàbritànic The Daily Stares va plantejar si duraria més un
enciam o la primera ministra. L’hortalissa, amb una perruca
rossa, va vèncer sense pietat l’efímera conservadora.

Atenció, amants del bon cinema: el 5 d’abril de 2023 s’estrena
Cocaine Bear, una pel·lícula basada en fets reals sobre un os

que va consumir 30 kg de cocaïna el 1985. A Espanya s’ha
traduït amb el títol d’Oso vicioso. Preparin les crispetes.

Una dona gran de Texas aconsegueix fer riure la família
en el seu propi funeral. La senyora va demanar que es

repartís una mena de postal en què sortia una foto seva,
una ouija i un missatge: “Mantinguem-nos en contacte”.

LA FOTOTwitter (@RoyalFamily)
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Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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@iriavt: Dia 5 a Austràlia, primera prova
de foc: panerola dins el llit. També avui,
primer pensament seriós d’agafar un vol
de tornada.

@xoxoson: Bastant heavy que a 24 d’oc-
tubre a les set del vespre no puguis sortir
de casa en màniga llarga sense començar
a suar al cap de 2 minuts.

@MarcLesan: Les categories del Joc de
Cartes be like: busquem el millor xef pèl-
roig amb escoliosis del Pallars Jussà nas-
cut el mes de novembre en lluna minvant.

Flaixos
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Comencen les obres per obrir
un segon accés a l’estació

INFRAESTRUCTURES4Renfe ha
posat en marxa les obres per ob-
rir un nou accés a l’estació de
trens de Cornellà. L’actual edifici
només en té un, fet que obliga els
passatgers que baixen a la ciutat
per la via direcció a Martorell a
creuar un pas inferior per passar
a l’altra andana, des d’on es pot
sortir a l’exterior. 

Per tant, l’objectiu de les ob-
res és habilitar una nova entra-
da a la banda nord, atès que ara
no hi ha manera de sortir pel car-
rer Sevilla si no es fa servir el pas
inferior per sota de les vies i, des-

prés, el pont que les creua.
Aquesta actuació té un pressu-
post de 215.000 euros i està
previst que es finalitzi d’aquí a
quatre mesos. A més, el nou ac-
cés comptarà amb control d’ac-
cés, màquines d’autovenda i ser-
vei d’informació al passatger,
detallen des de Renfe. 

Amb tot, aquesta és una llar-
ga reivindicació del veïnat. A
més, el Síndic de Greuges de la
ciutat, Joan Barrera, va pro-
moure l’any 2016 una iniciativa
per demanar a Renfe que fes l’es-
tació accessible.

Reclamen que es protegeixin
els espais naturals amenaçats
MEDI AMBIENT4Membres de la
plataforma SOS Baix Llobregat
i l’Hospitalet van irrompre el
passat dia 25 d’octubre al plenari
de l’Àrea Metropolitana de Bar-
celona (AMB) per reclamar que
es protegeixin els espais naturals
i agrícoles amenaçats per la
construcció. En aquest sentit, els
activistes van demanar a l’ens su-
pramunicipal que canviés el
plantejament del Pla Director
Urbanístic Metropolità (PDUM),
que s’està elaborant i està previst
que quedi aprovat els pròxims
mesos. Aquest projecte es basa

en el Pla General Metropolità
(PGM) i, segons apunten els
ecologistes, permetria edificar
70.000 habitatges nous a zones
que ara per ara són agrícoles o
tenen un cert interès natural. En-
tre elles, la de Ribera-Salines,
que qualifiquen “d’alt valor agra-
ri”, entre moltes altres.

En aquest sentit, SOS Baix
Llobregat i l’Hospitalet va titllar
de “suïcida” continuar apos-
tant per “sacrificar el territori en
mans de l’urbanisme”. “Tot això
està en joc al PDU metropolità”,
van avisar. 

El Festival de Pallassos 
tanca amb 24.000 visitants

ESPECTACLES4Cornellà ha vis-
cut un Festival de Pallassos com
els d’abans de la pandèmia. En-
guany era l’any de la recuperació
d’aquest esdeveniment i, segons
les xifres d’assistència, no ha
defraudat. L’Ajuntament informa
que 24.000 persones han gaudit
d’una setmana d’espectacles re-
lacionats amb el món del clown. 

La cita, que ha donat especial
rellevància als espectacles de
carrer, ha servit per demostrar

que Cornellà continua sent un
punt neuràlgic d’aquest art, amb
shows i tallers que han mostrat
a grans i petits el món dels pa-
llassos entre bambolines.

Una de les novetats d’aques-
ta edició, a més, ha estat l’entrega
de fins a tres Nassos d’Or, en
concret a la companyia Los ex-
céntricos i a Carlos i Lluís Raluy,
persones compromeses amb la
promoció d’aquest art i que el
porten a la sang. 

Les obres estaran enllestides en quatre mesos. Foto: Ajuntament

Una actuació. Foto: Ajuntament

Successos | Li demanen 17 anys per matar un home a un bar
La Fiscalia demana 17 anys de presó per a un home acusat d’assassinar-ne un altre l’octubre del

2019 en un bar de la ciutat. Tot va començar amb una baralla entre dues persones per una
taula de billar, que va finalitzar a l’exterior de l’establiment amb la mort d’una d’elles. 

GOVERNANÇA4Durant dos
dies, els reptes de futur de les
àrees metropolitanes d’arreu del
món van estar a debat al Citilab.
D’aquesta manera, Cornellà es va
convertir en l’epicentre mun-
dial de les grans metròpolis,
amb la presència d’una vuitan-
tena d’experts vinguts de fins a
21 països en el marc del congrés
Metro Solutions, que va orga-
nitzar l’Àrea Metropolitana de
Barcelona (AMB) els dies 17 i 18
d’octubre a la ciutat. 

D’aquesta manera, qüestions
com ara la governança metro-
politana, les competències dels
ens supramunicipals o les desi-
gualtats van ocupar les diferents
conferències i taules rodones, en
les quals van participar també re-
presentants polítics locals i bar-
celonins, com ara l’alcalde, An-
tonio Balmón; Ernest Maragall,
regidor i candidat d’ERC a l’al-
caldia de Barcelona i vicepresi-
dent de l’Àrea d’Internacional i

Cooperació de l’AMB, o el tinent
d’alcaldia de Barcelona, Jordí
Martí, entre altres, com ara l’e-
xalcalde de Montreal, Denis Co-
derres, o l’alcaldessa de Bogotà,
Claudia López. 

A les diferents xerrades i als
tallers es va defensar la necessi-
tat d’intensificar el diàleg entre

les àrees metropolitanes i les
organitzacions internacionals,
com ara la Unió Europea, coor-
dinar-se entre els municipis que
formin part d’una gran metrò-
polis o bé la urgència de portar
a terme una feina conjunta per
transformar-se i fer front a l’e-
mergència climàtica. 

El congrés Metro Solutions va celebrar-se a mitjan mes. Foto: AMB

Els reptes de les metròpolis de
tot el món es debaten al Citilab
» El congrés Metro Solutions reuneix a la ciutat experts de 21 països
» L’emergència climàtica i la coordinació municipal centren l’acte 
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants
graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a lametropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.
Com ell, cada vegada hi ha més

gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.
D’altra banda, tal com afirma l’am-

bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.
Fet i fet, podria acabar-se creant

una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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IGUALTAT4Cornellà serà l’es-
cenari del sisè Congrés de Do-
nes del Baix Llobregat, els dies
4 i 5 de novembre. Sota el lema
#weareone #somuna #somo-
suna, aquesta cita tornarà a
posar l’accent en les polítiques
necessàries per a avançar en la
igualtat entre homes i dones.
S’espera que hi participin al
voltant de 500 dones de tota la
comarca, que se sumaran a les
expertes de diferents àmbits
que prendran part en les con-
ferències del congrés. 

La trobada s’inaugurarà el
dia 4 de novembre a l’Auditori,
amb la benvinguda institucional
i una conversa inaugural entre la
psicòloga Sata Berbel i la doctora
en Lingüística Estrella Montolío,
a partir de dos quarts de cinc de
la tarda. La jornada continuarà
amb el resum de les activitats
precongressuals que s’han cele-
brat els últims mesos arreu de la
comarca, i amb un espectacle
d’humor en femení.

DIA INTENS DE XERRADES
L’endemà serà el dia més intens
pel que fa a la celebració d’acti-
vitats. Aquella jornada se cele-
brarà a dos espais, al mateix Au-
ditori i al Citilab, on tindran lloc
quatre col·loquis sobre la dona

en el món laboral del futur, les
trajectòries vitals de les dones,
la salut femenina i la maternitat.
En paral·lel, l’Auditori acollirà
dues conferències sobre violèn-
cia masclista i empoderament
sexual i reproductiu. 

Per acabar, el congrés clou-
rà amb les conclusions de les co-
missions de treball i el concert
Mujeres de música, amb Sole
Giménez. Tot plegat serà con-
duït per la periodista i escripto-
ra Sílvia Tarragona.

El congrés té la voluntat d’e-
rigir-se en un espai de coneixe-

ment, debat i participació, i
planteja una oportunitat per re-
flexionar de manera conjunta
sobre la situació de les dones i
les desigualtats de gènere. I
més, en un moment en el qual la
pandèmia ha posat de manifest
o ha agreujat moltes de les de-
sigualtats i problemàtiques so-
cials que existien prèviament. 

En aquest sentit, els orga-
nitzadors del congrés apunten
que les afectacions i conse-
qüències de la covid i la crisi glo-
bal no són les mateixes per a ho-
mes que per a dones.

Les alcaldesses del Baix presenten el congrés. Foto: Twitter (@mariamirandacu) 

Tot a punt per a la celebració del
sisè Congrés de Dones del Baix

ERC ja mira a les municipals
amb Albiol de candidata

POLÍTICA4La plaça de l’Esglé-
sia va acollir el dia 13 d’octubre
l’acte de presentació de Raquel
Albiol com a candidata d’ERC a
l’alcaldia. Albiol, que va ser re-
elegida el maig per l’assemblea
local per liderar els republicans
a les municipals de l’any que ve,
va estar acompanyada per l’ex-
regidor i exdiputat republicà
Joan Tardà, i pel president de la
Generalitat, Pere Aragonès. “Es-

tic convençut que farem el can-
vi”, va expressar Aragonès.

Per la seva banda, el discurs
d’Albiol va estar amarat d’un
marcat to social, posant èmfasi
en la idea de canvi. “Ha arribat
l’hora de l’esquerra transforma-
dora”, va repetir en reiterades
ocasions. També va criticar el
projecte d’Àrea Residencial Es-
tratègica (ARE) Ribera-Salines,
del qual va dir que no és “social”

L’activista i periodista Lydia
Cacho visita el Creació Fòrum
CONFERÈNCIA4Lydia Cacho és
una periodista i activista social
que va haver d’abandonar el
seu país, Mèxic, fa tres anys per
les amenaces de mort que rebia
en portar a terme la seva feina.
“Quan descobreixes el poder de
la veritat, rendir-se no és cap op-
ció”, va reflexionar la periodista
mexicana, que va parlar sobre la
seva trajectòria professional. 

Cacho ha dedicat els seus 36
anys de carrera a investigar com
funcionen les màfies i el tràfic de
persones, de com blanquegen
capitals i del fet que operen a
tots els països del món, sense ex-
cepció. “Vaig entendre que el
que feia tenia sentit el dia que

vaig conèixer una nena que ha-
via fugit d’una xarxa i que des-
prés de passar per un calvari du-
rant cinc anys, estava disposa-
da a explicar-ho tot perquè cap
altra nena tornés a passar pel
que ella havia passat”, va relatar
als presents. 

Per altra banda, Cacho tam-
bé va alertar de problemàtiques
com ara l’excessiu consum de
pornografia que fan els menors.
“Espanya és entre els quatre
països on els menors consu-
meixen més pornografia, i el que
cal és preguntar-se per què
aquests menors veuen porno-
grafia”, va assenyalar la perio-
dista mexicana.
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Durant el seu discurs de
presentació com a candi-
data no va parar de repe-

tir que ha arribat l’hora de “l’es-
querra transformadora”. Va fer
una intervenció amb un marcat
to social i amb poques apel·la-
cions a la independència. “No
som nacionalistes, som republi-
cans”, va resumir Joan Tardà.
Parlar menys d’independència
pot ajudar a fer créixer ERC en
una ciutat com Cornellà?
A ERC som independentistes i no
ens n’amaguem. Però per a nosal-
tres la importància no és una ban-
dera, ja que la independència és
una solució perquè la ciutadania
pugui viure millor. El que volem són
polítiques d’esquerres pensades a
favor dels ciutadans. D’aquí que els
nostres discursos, i no només ara,
tinguin un to social. 

També es van presentar com
una formació que vol atraure
gent de tots els orígens.
Com a partit, volem assemblar-nos
al màxim a la població, no que la
població s’assembli a nosaltres. És
un orgull que Cornellà tingui
aquesta riquesa social i cultural,
amb gent vinguda d’arreu. Som un
sol poble. Aquesta multiculturali-
tat és un valor, i volem representar-
los a tots i a totes.

Quines són les seves expectati-
ves electorals?
Anem a totes. Evidentment, aspiro
a ser l’alcaldessa, però som cons-
cients que els socialistes fa més de
30 anys que tenen majories abso-
lutes. Volem trencar aquesta ma-
joria, però no ens posem cap límit. 

Creu que el PSC pot perdre la
majoria absoluta?
És complex fer-ne valoracions. En
l’àmbit nacional, tant socialistes

com ERC estem molt forts. Però la
nostra intenció és trencar la majoria
absoluta del PSC.  

Ho veu factible?
Sí. Si no, no ens hi posaríem.

”L’Ajuntament no és vostè, al-
calde”, va dir en la seva presen-
tació com a candidata. Per què?
Té a veure amb una manera de ser
de l’alcalde i amb una afirmació que
ha reiterat en diferents ocasions. No
ho dic a la babalà, perquè en més
d’una ocasió l’alcalde ha fet servir
l’expressió “l’Ajuntament soc jo”. I
considerem que l’Ajuntament no és
només l’alcalde, sinó totes les per-

sones que formem part de Corne-
llà. Aquesta apropiació de l’Ajun-
tament no pertoca, i segurament
té a veure amb tants anys gover-
nant amb majories absolutes. S’a-
caben creient que el consistori és
seu, i no ho és. 

Pensem en l’endemà de les elec-
cions municipals del maig. Es-
tarien disposats a arribar a
acords amb els comuns i l’espai
de Podem per impulsar un can-
vi al govern municipal?
No ens tanquem a res, perquè te-
nim molt clar que volem transfor-
mar l’Ajuntament i les maneres
de governar a la ciutat de Corne-
llà. Per tant, qui estigui disposat a
acceptar aquest canvi de model,
per a nosaltres endavant. 

Al seu acte de presentació va cri-
ticar el projecte urbanístic de Ri-
bera-Salines, que l’alcalde Bal-
món descriu com un “ecobarri”.
Com el descriuria vostè?
Ens consta que han parlat d’una

transformació del projecte inicial,
que és del 2009, i que potser ja no
es plantejarien 2.500 habitatges,
sinó menys. Hem demanat que es
traslladi la informació als ciutadans
i als grups municipals, per saber qui-
na és la proposta de l’equip de go-
vern. Però no en sabem res, més en-
llà de declaracions a la premsa o d’al-
guns comentaris. Sigui com sigui, no
pot ser un ecobarri en el moment
que t’estàs carregant l’última zona
natural del municipi i hi estàs posant
més totxo, amb tots els problemes
ambientals que això comporta. 

Balmón al·lega que la ciutat ne-
cessita habitatges.
Evidentment, però hi ha molts al-
tres espais a la ciutat on ja s’està
construint o que està previst que
s’hi construeixi. Nosaltres hem pro-
posat altres espais per disposar
d’habitatge, com ara locals co-
mercials de zones que ja no són co-
mercials, àrees industrials que ja no
tenen activitat, pisos de la Sareb, de
fons voltors... D’opcions n’hi ha.
L’ARE Ribera-Salines ni és social, ni
és sostenible ni soluciona el pro-
blema habitacional, com ens volen
vendre des de l’equip de govern.
Perquè tots aquests pisos la gent de
Cornellà no els podrà pagar. 

El setembre, la consellera d’Ac-
ció Climàtica, Teresa Jordà, va
allargar la mà a la plataforma
contrària a aquest pla urbanístic
per evitar perdre “cap més me-
tre quadrat” de zona natural.
Els ARE, però, són figures urba-
nístiques que crea la Generalitat
per promoure habitatge. No és
contradictori tot plegat?
Un ARE ha d’anar de la mà de la
proposta del municipi, més l’a-
companyament de la Generalitat.
Per què? Perquè en el moment que
demanes una quantitat d’habitat-
ges, necessites que es facin equi-
paments, com escoles o ambula-
toris, que en aquest cas és la Ge-
neralitat qui els ha de fer. Però la
Generalitat no pot aturar un acord

mentre el municipi no decideixi fer-
se enrere. Pot semblar contradic-
tori, però si el municipi continua
defensant el projecte, un com-
promís adquirit per la Generalitat
no es pot desfer.

Imaginem per un moment que
l’ARE Ribera-Salines és aparcat.
Quina és la seva alternativa?
Què faria en aquella zona?
Primer de tot, dignificar-la. Hi ha ha-
gut una voluntat per part de l’equip
de govern perquè aquesta zona es-
tigui degradada i poder-hi fer pisos.
Ens podríem plantejar incloure-la
dins del Parc Agrari. No en forma
part, però hi ha activitat agrícola,
amb la importància que té el qui-
lòmetre zero i la necessitat d’abastir
la metròpoli. S’hi podrien plantejar
espais de lleure o algun equipa-
ment per als veïns. Hauria de ser el
jardí de la gent de Cornellà. Caldria
compaginar l’activitat agrícola amb
l’ús i el gaudi de la gent.

Recentment han sortit les dades
anuals de renda que publica l’I-
NE, i que tornen a mostrar des-
equilibris entre la zona nord de
Sant Ildefons i Gavarra i la resta
de la ciutat. Què proposa per
contribuir a revertir aquestes
desigualtats?
Com a Ajuntament es poden dig-
nificar els barris. És cert que s’ha ini-
ciat un treball de cohesió, però
s’hauria d’haver fet fa temps, així
com impulsar altres mesures per a
la no estigmatització de les perso-

nes que viuen a Sant Ildefons. Hau-
ríem de poder aconseguir que Cor-
nellà no tingués una concentració
de persones en risc d’exclusió en uns
barris concrets. També cal fer acom-
panyament; escoltar la ciutadania
per saber les seves necessitats.

El transport públic també és
una necessitat per als ciutadans.
Cornellà, en línies generals, està
ben connectada amb Barcelona,
però a l’hora d’enllaçar amb ciu-
tats veïnes de la comarca la cosa
es complica. És una assignatura
pendent la mobilitat intraco-
marcal al Baix Llobregat?
Hi ha una problemàtica a l’hora d’a-
nar des de Cornellà cap a altres po-
blacions de la comarca, sí. Això no
pot ser. L’AMB hauria de fer molt
més. S’ha de treballar com millorar
la mobilitat interna, més enllà dels
problemes dels busos d’Avanza.
Ara hi ha la notícia que es reactiva
el Metro del Delta. Ens alegrem que
es tornin a posar les piles. 

Per acabar, el mes passat es van
arxivar les causes contra els úl-
tims investigats a l’Ajuntament
pel cas Consell Esportiu de l’Hos-
pitalet. Tenint en compte tot
plegat, no creu que l’operatiu po-
licial va ser un pèl exagerat? 
Vam considerar que era exagerat
des del primer moment. Sempre
hem defensat la presumpció d’in-
nocència dels investigats i ens ale-
grem moltíssim que s’hagi de-
mostrat que no hi havia causa.

“L’espai de Ribera
Salines hauria de ser 
el jardí de Cornellà”

Raquel Albiol / Candidata d’ERC a l’alcaldia de Cornellà

Parlem amb Raquel Albiol pocs dies després de la seva presentació com a
candidata d’ERC a l’alcaldia de Cornellà. Un acte que va comptar amb la presència
del president de la Generalitat, Pere Aragonès, i que va estar marcat per un discurs 

més social que nacional. “La importància no és una bandera”, sosté Albiol.

Francisco J. Rodríguez
CORNELLÀ

Perfil | Raquel Albiol, una vida d’activisme polític
Raquel Albiol està vinculada a la política des dels 14 anys. És tècnica audiovisual en

imatge i va formar part del moviment contrari al projecte d’Eurovegas al Baix
Llobregat. És la tercera vegada que liderarà ERC en unes eleccions municipals.

“La nostra intenció 
és trencar la majoria
absoluta del PSC, 
però anem a totes”

Foto: F. J. R.
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HISTÒRIA4Un dels barris que
millor exemplifica la desastrosa
política urbanística del fran-
quisme és Sant Ildefons. El que
havia de ser un barri per a 7.500
habitants, basat en un model de
ciutat-jardí, va acabar convertint-
se en un nucli amb 13.000 ha-
bitatges i 45.000 habitants, d’a-
cord amb la màxima de l’època
d’obtenir el màxim benefici amb
la mínima inversió. D’aquesta
manera, l’empresa constructora,
Construcciones Españolas SA, va
aconseguir que es modifiquessin
els plans urbanístics per poder
reduir la superfície dels pisos i
l’espai públic reservat als veïns o
destinat a zones verdes.

Així doncs, el 1960 va co-
mençar a construir-se la Ciudad
Satélite, el nom amb el qual es
va promocionar. El que un dia
va ser zona d’esbarjo i de conreu
va passar a ser un dels barris
més densament poblats de l’à-
rea metropolitana. Tanmateix,
aquest hàndicap inicial no va ser
obstacle perquè s’hi formés un
potent moviment associatiu i ve-
ïnal que ara es vol recordar en
una exposició. I és que des del
dia 12 d’octubre, i fins a l’11 de
desembre, una carpa ubicada al
davant del Centre Cívic de Sant
Ildefons acull una exposició de

gran format sobre la història del
barri. La mostra està comissa-
riada per l’historiador Pere Gu-
aita i ha estat produïda pel de-
partament de Patrimoni Cultu-
ral de l’Ajuntament. L’objectiu
del projecte és demostrar “el
gran potencial humà, sociocul-
tural, econòmic i intel·lectual de
Sant Ildefons”, destaquen des
del consistori.

PASSAT, PRESENT I FUTUR
Aquest recorregut dels 62 anys
d’història del barri fa servir els
recursos dels testimonis orals de
veïns i veïnes que hi han viscut,
a més de fotografies i un audio-
visual en el qual els participants
expliquen la seva vinculació amb

Sant Ildefons i quines expecta-
tives tenen per al futur. De fet,
l’exposició vol servir també per
mostrar quins són els horitzons
i les aspiracions del veïnat.

Sigui com sigui, aquesta mos-
tra repassa moments clau per en-
tendre la història del barri, com
ara l’allau migratòria de mitjan
segle XX que va nodrir d’habi-
tants Sant Ildefons. Migrants
que van caure en un barri amb
molts edificis, però sense cap
classe de servei. D’aquí que hi
nasqués l’Associació de Veïns,
una entitat a través de la qual els
veïns van reivindicar un barri
millor. Tot plegat es podrà veu-
re en l’exposició, que estarà dis-
ponible fins a l’11 de desembre.

Detall d’una fotografia antiga de l’exposició. Foto: Línia Cornellà

De la ‘Satélite’ a Sant Ildefons: 
60 anys d’història en una mostra

EDUCACIÓ4Alumnes d’11 es-
coles de la ciutat participen en un
projecte d’educació alimentària
que l’Ajuntament està impul-
sant per promoure els valors de
la proximitat, la sostenibilitat i
l’aprofitament alimentari, a més
de prevenir els trastorns asso-
ciats a l’alimentació. 

Ho porten a terme de la mà
dels avis i àvies que tenen un
hort municipal, a través del con-
reu de la col paperina. El passat
19 d’octubre 25 alumnes van
rebre les llavors d’aquesta espè-
cie i, amb el guiatge d’una per-
sona gran, van plantar-les.
Aquesta acció es desenvolupa
amb el suport del Parc Agrari del
Baix Llobregat i la col·laboració
del Convivium Slow Food Gar-
raf-Penedès. Per altra banda,
els col·legis també plantaran
una part a l’hort escolar i en ce-
diran als pagesos del Parc Agra-
ri que hi participen. 

Les cols que naixeran seran
posteriorment cuinades per xefs
de renom com Valentí Mongay,
Ada Parellada, Sergi de Meià, Al-
bert Mendiola, Marc Esteve, Xa-
vier Llanos, José Manuel Parra-
do, Eva Davo, Diego Borja i Pep
Salsetes, entre altres. Es tracta
d’una iniciativa pionera en l’àm-
bit internacional. 

Grans i petits
sumen esforços 
a l’hort municipal

En Bici Sense Edat
o el dret a sentir 
el vent a la cara

SOLIDARITAT4El servei de pas-
sejades en tricicle En Bici Sense
Edat aterra a Cornellà. Aquesta
iniciativa, que va néixer fa una
dècada a Dinamarca i que s’ha
estès per tot el món, proposa
passejades per a gent gran o
amb mobilitat reduïda per en-
torns amables. Els conductors
dels tricicles són voluntaris que
reben una formació per poder
participar en aquest projecte
que ja s’ha consolidat en uns al-
tres municipis de la comarca,
com ara Sant Just Desvern, i que
té també un peu al Delta del Llo-
bregat, amb un incipient grup a
Castelldefels. Sense anar més llu-
ny, els premis del Centre d’Es-
tudis Comarcals han nominat
aquesta iniciativa, que té un
lema que és tota una declaració
d’intencions: el dret a sentir el
vent a la cara.

Foto: Línia



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517

17 | 

líniacornellà.catOctubre 2022



líniacornellà.cat Octubre 2022

Comerç

| 18

Cornellà aposta per tercer
any per les targetes moneder
CAMPANYA4De cara a la cam-
panya de Nadal i rebaixes, l’A-
juntament tornarà a posar a l’a-
bast les targetes moneder car-
regades amb 100 euros per gas-
tar a les botigues de la ciutat. 

Aquesta campanya pretén
donar un cop de mà al comerç de
proximitat a través d’unes tar-
getes que es poden adquirir al
web www.compracornella.cat.
Es podran adquirir a partir de l’1
de novembre i tindran un preu
de 75 euros. I és que els 25 res-
tants, perquè les targetes estan

carregades amb 100 euros, els
posa l’Ajuntament de les arques
municipals. Amb aquestes tar-
getes, els cornellanencs podran
fer compres a comerços de la ciu-
tat que participen en la campa-
nya fins al 30 de juny del 2023. 

Pel que fa al color de les tar-
getes, a diferència de les de l’a-
ny passat, les d’enguany seran
negres. Tanmateix, les targetes
grises, corresponents a la cam-
panya anterior, es podran con-
tinuar fent servir fins al 31 de de-
sembre d’aquest any.

MERCATS4El Ple del setembre
va aprovar per unanimitat l’ad-
judicació de nou parades del
Mercat de Sant Ildefons a co-
merciants que havien quedat en
segona o tercera posició en el
concurs per aconseguir-ne la
concessió. Així ho va explicar el
tinent d’alcaldia Antonio Mar-
tínez Flor, que va assenyalar que
fins que no s’ha produït la re-
núncia en ferm dels botiguers
que havien obtingut parada,
no havien pogut alliberar-les
per adjudicar-les a paradistes
que, tot i presentar-se al con-
curs, havien quedat en segona
o tercera posició. 

Martínez Flor va detallar
que aquestes nou parades re-
presenten 20 números –cada
parada pot tenir diversos nú-
meros–, i va afegir que està
previst que aviat portin al Ple
quatre més per adjudicar-les a
uns altres comerciants. A més,
va assegurar que al mercat hi ha
ara per ara quatre parades, que
representen 10 números, que no
tenen concessionari. 

D’aquesta manera, els pa-
radistes que no van guanyar el
concurs estan sent reubicats en
unes altres parades. 

Sigui com sigui, a l’abril, el
mateix Martínez Flor va dir que,
finalment, de les 123 parades del
Mercat de Sant Ildefons, 101
quedarien ocupades per algun
comerç, el que significa una
ocupació de prop del 90%. I és
que la polèmica per les noves

concessions del mercat va es-
clatar l’any passat, quan els pa-
radistes van denunciar que l’A-
juntament havia plantejat un
plec de condicions abusiu. Per la
seva banda, el govern municipal
sempre ha defensat que el pro-
cediment de licitació s’ajustava
a la normativa, i que, en cap cas,
es podia argumentar manca de
diàleg, tal com van criticar els pa-
radistes en el seu moment.

El mercat ha estat objecte de polèmica l’últim any. Foto: Línia Cornellà

Nova oportunitat per a nou
paradistes de Sant Ildefons

Les targetes moneder d’enguany seran negres. Foto: Ajuntament

Espectacles | Pallassos als mercats
En el marc del Festival de Pallassos, que s’ha celebrat aquest mes a la ciutat, els
mercats municipals de Sant Ildefons i Marsans han rebut la visita de diferents

companyies que van amenitzar les compres del matí del divendres 21.
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Esports

"Va ser ella mateixa qui es va aju-
dar més durant la seva greu lesió.
Té una força de voluntat infini-
ta", m'avança Mar Pacheco, pivot
del Club Joventut Badalona, el
dia abans d'entrevistar Judit Or-
tiz (Barcelona, 2000), base del
Bàsquet Femení Sant Adrià.

A Ortiz se li il·luminen en-
cara més els ulls quan li llegei-
xo la reflexió de la seva amiga.
Viu somrient i contagia opti-
misme i humilitat. "Ostres! Mar,
t'estimo! Dono gràcies per ha-
ver-me lesionat en aquell equip.
No sé si les companyes són
conscients de l'energia que em
van regalar amb els seus con-
sells, i a vegades només pre-
guntant-me i escoltant-me. I, per
descomptat, la meva família va
ser i és un suport constant".

Viatgem al curs 2020-2021.
Feia només unes setmanes que
l'entrevistada havia aterrat al
Basket Almeda. Impacta com
explica, amb un somriure, que
no canviaria com va defensar
Claudia Soriano en un contra-
atac: "Repetiria el moviment
que vaig fer en aquell entrena-
ment de setembre. Era el destí".

El diagnòstic va ser terrible:
trencament del lligament encre-
uat i petita fractura del menisc al
genoll esquerre. "Sabia que no
podria ajudar tant l'equip com
volia i em vaig marcar una data,
que em repetia sovint... 27 de
març de 2021, 27 de març de
2021...", confessa. Era el dia que
es jugava l'últim partit de la fase

regular del grup C de la Lliga Fe-
menina 2, just al Pavelló d'Es-
ports Josep Mora, de la UE Ma-
taró. L'equip del qual provenia.

Li van dir que es recuperaria
en uns 9 mesos i que necessita-
ria un any per estar al 100%. Or-
tiz, però, havia trobat el cas
d'un jugador de futbol que havia
tornat en 5 mesos. "La seva his-
tòria em va inspirar i també te-
nia en compte que la recupera-
ció en les dones és més compli-
cada", enraona. La barcelonina
es va deixar l'ànima per complir
el seu propòsit i ho va aconse-
guir. "Aquells 28 segons a la pis-
ta em van donar la vida!", s'e-
mociona. Havia tornat al cap de
6 mesos i 24 dies.

“VOLS CÓRRER I NO POTS” 
La lesió li ha ensenyat a escoltar-
se millor a ella mateixa i al seu
cos. "Passes moments molt com-
plicats. Vols córrer i no pots. Et
diuen que al cap de tres o quatre
mesos tindràs una baixada aní-
mica molt important, i és així...",
comenta. El curs passat Ortiz sí
que va poder jugar amb el Bas-
ket Almeda. Era la seva primera
temporada real a Lliga Femeni-
na 2. "Estic contenta pel que
vaig aportar i vaig intentar ajudar
el màxim, sobretot en defensa.
M'ho vaig passar molt bé", diu.

Amb el temps, es va adonar
que necessitava un canvi d'aires:
"Estava jugant d'escorta i no
em trobava del tot còmoda".
Sempre ha estat base i és la po-
sició on millor se sent i on juga
ara al Bàsquet Femení Sant
Adrià, un "equip molt maco".

Quan les seves companyes
Judith Turrión, Noa Sánchez o

Júlia Muñoz Pino surten del ves-
tuari del Pavelló Ricart, la salu-
den amb complicitat. Es nota que
Ortiz està encantada en el grup:
"Les noves ens hem adaptat molt
bé i totes, també les júniors que
pugen, ens estimem i estem molt
unides. No m'esperava un am-
bient tan especial, la veritat".

Sí que s'esperava trobar una
nova cinta per al cap per als
partits. "És complicat localitzar-
ne una que et vagi bé perquè, de-
penent del seu teixit, et rellisca-
rà més o menys", confessa. De
moment, n'ha recuperat una de
color granat. També en té una
blanca, una verda i una negra.

Duu la cinta en honor a sa ger-
mana Jana, el seu ídol juntament
amb el germà, en David. 

Formada als Jesuïtes Gràcia-
Col·legi Kostka, Ortiz i la seva
amiga Maria Hernández van
proposar la participació del cen-
tre a la Copa Colegial a 2n de
Batxillerat: "Va ser una expe-
riència increïble compartir pis-
ta amb companyes de l'aula.
En aquell moment la Maria ju-
gava al Basket Almeda i jo, a la
Penya. Ens va ajudar moltíssim
tenir la Claudia Soriano a l'e-
quip. És una crac!".

Al Club Joventut Badalona
Ortiz va passar les etapes de ca-

det i júnior: "M'has fet recordar
aquelles tardes de ficar-me al
cotxe i canviar-m'hi. Després
berenava i... Cap al pavelló!".
"Un entrenament et canvia tant
un dia dolent... A la pista no
penses en res més, fas una ne-
teja mental. És una sensació
que fora de l'esport és difícil d'a-
conseguir", enraona aquesta
enamorada de la pilota. Quan
se'n va de viatge, és el primer
que fica al maleter: "Des que
vaig néixer necessito tenir sem-
pre una pilota a prop!".

Al Bàsquet Safa Claror, en
aquell moment a Primera Cata-
lana, va viure el seu primer any
de sènior: "És una família i
mantinc el contacte amb moltes
de les companyes amb qui vaig
compartir una temporada tan
bonica i intensa, i xerrades a un
bar de prop després dels entre-
naments". Al club gracienc el va
dirigir Dani Perdiguero, amb
qui té molta confiança i manté
una bona amistat: "Em dona
molts consells. És un tècnic que
m'ha marcat molt i que el curs
següent va apostar per mi a la
UE Mataró, a Copa Catalunya".
Al Pavelló d'Esports Josep Mora
va aprendre "una barbaritat"
d'Ariadna Magriñá.

Ningú la llegeix ni l'entén
millor que la seva mare, la Jua-
ni, que és psicòloga: "M'encan-
ta la manera que té de viure i veu-
re les coses, i intento aplicar-la a
mi mateixa. Sap quan necessito
que em parli més com a mare i
quan ha de fer-ho més com a psi-
còloga. Al final, per donar el mi-
llor de nosaltres primer hem
d'estar el millor possible amb
nosaltres mateixos i mateixes".

Toni Delgado
CORNELLÀ

JuditOrtizésforçadevoluntat
» L’exjugadora del Basket Almeda va superar al club una greu lesió, que l’ha ajudat a escoltar-se millor 
» “No sé si les companyes són conscients de l’energia que em van regalar”, confessa la barcelonina

Judit Ortiz, base del Bàsquet Femení Sant Adrià. Foto: Toni Delgado

Futbol | La UE Cornellà visita el Barça Atlètic
El conjunt de Gonzalo Riutort visitarà el pròxim diumenge 30 d’octubre el Barça

Atlètic, en partit corresponent a la 10a jornada de la 1a RFEF. La UE Cornellà 
hi arribarà després de l’empat (0-0) contra el CF La Nucía del passat dia 23. 
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Reivindicat pels romàntics com l’heroi
vertader, Satanàs de Milton simbolitza el
rebel insurgent davant la tirania. Una re-
bel·lió fracassada que condicionarà el
destí de l’home i la dona. A més d’un ho-
menatge a la bellesa de les paraules de
Milton, aquest Paraíso Perdidoés també
un homenatge a l’ofici del comediant.

Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

Paraíso Perdido
Helena Tornero i Andrés Lima

Tot el que no sé de nosaltres (Kasba Mu-
sic, 2022) és el títol del primer disc de Na-
vet, el nou grup format pels components
de The Pinker Tones. L’àlbum inclou vuit
cançons, totes elles en català, i barreja tres
estils: pop, rock i folk. Segons la disco-
gràfica, la nova formació “és delicadesa,
dedicació, emoció i moltes coses més,
però per sobre de tot Navet és música”.

Música

És estiu en un petit poble del sud-est
d’Espanya. Una tempesta amenaça de
tornar a desbordar el riu que el traves-
sa. Una antiga creença popular afirma
que algunes dones estan predestinades
a desaparèixer amb cada nova inunda-
ció perquè tenen “l’aigua a dins”. L’Ana viu
amb la mare i l’àvia en una casa que la
resta del poble es mira amb suspicàcia.

Pelis i sèries

El agua
Elena López Riera

Tot el que no sé de nosaltres
Navet

L’exposició de ‘Crims’
Un dels fenòmens audiovisuals dels últims anys a casa

nostra s’ha convertit en una exposició. El Palau Robert de
Barcelona acull del 26 d’octubre al 10 d’abril Crims l’exposi-
ció, una experiència immersiva que s’endinsa en els casos
narrats a l’exitós programa de TV3 i Catalunya Ràdio. Carles
Porta, presentador i creador del format, assegura que “en
aquesta exposició es parla de víctimes d’assassins i d’in-
vestigadors”. Precisament, la reconeixible veu de Porta es

podrà sentir al llarg de l’exposició, així com la d’alguns pro-
tagonistes de les històries reals que han farcit el programa.

És d’aquelles persones que difícilment poden pas-
sar desapercebudes, però ha aconseguit fer una vi-
sita llampec secreta a Barcelona. Leonardo DiCaprio

(Los Angeles, 1974) va ser a la capital catalana la
setmana del 17 d’octubre, tot i que la notícia no va
transcendir fins al dia 24. En la seva estada sorpresa
a Barcelona, va visitar, com no podia ser d’una altra
manera, la Sagrada Família, però també altres llocs
més inesperats. Per exemple, la parada que ha pro-
vocat més comentaris a les xarxes socials ha estat la
de la botiga El Rei de la Màgia. Aquest històric esta-

bliment és al número 11 del carrer Princesa i, se-
gons els propietaris, és “la botiga de màgia més an-
tiga del món”. En aquest espai, DiCaprio va gaudir
d’un espectacle privat de l’il·lusionista Pere Rafart.
El propietari del local, Pau Martínez, ha explicat a

betevé que els van avisar de la visita de l’estrella 
només mitja hora abans que arribés.

L E O N A R D O  D I C A P R I OQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Ser un dels grans actors de Hollywood
Va guanyar l’Oscar al millor actor l’any 2016 

Famosos

Visitar Barcelona
Va gaudir d’un xou privat en una històrica botiga de màgia

Rebombori
La visita ha causat sorpresa i ha generat molts comentaris

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Gaia neix en una família pobra ofega-
da de problemes: la mare, l’Antònia, llui-
tadora i orgullosa, de caràcter fort i in-
transigent, té cura tota sola del marit dis-
capacitat i dels quatre fills, el primer dels
quals va tenir d’adolescent. La Gaia, pèl-
roja i rabiüda com la mare, desconfiada
i cruel, creix enfrontant-se a un món que
no té res per oferir-li ni l’acceptarà mai.

Llibres

L’aigua del llac no és mai dolça
Giulia Caminito

|Mount & Blade II
Acció, rol i diplomàcia es barregen en aquesta preqüela de la saga

Mount & Blade. Disponible per a PC, PS 4 i 5, Xbox Series X/S i Xbox One. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REGULARITAT

A banda d’evitar substàncies excitants com el cafè, 
l’alcohol o el tabac, és recomanable un sopar lleuger

XARXES

DIETA

E S T I L S  D E  V I D A

i TRASTORNS DEL SON

Si aquests dies no dormiu gaire bé potser és per culpa de la
tardor. Només potser. La disminució de les hores solars, la
tornada a la rutina i els canvis en el ritme de vida provo-

quen alteracions transitòries en el son. Tingueu en compte que
amb el canvi horari hem passat de dotze hores de sol a l’estiu a
un màxim de nou. Aquest fet per si mateix ja pot alterar el ritme
biològic i provocar-nos insomni.   

Més enllà dels problemes neurològics que podria causar
dormir menys hores de les necessàries, l’insomni té moltes al-
tres conseqüències. El cansament, la disminució del rendiment
intel·lectual o el mal de cap son símptomes habituals de falta de
son i ens provoquen irritabilitat, problemes de concentració i
fins i tot augmenten el risc de patir malalties cardiovasculars. 

Tot i que les dificultats per agafar el son i mantenir-lo poden
ser transitòries, o estacionals, és important esbrinar si hi ha al-
gun factor causant. En aquest cas, cal demanar ajuda especialit-
zada. Però, en la majoria d’ocasions, l’insomni és conseqüència
d’una manca d’higiene del son, i per corregir-ho hem d’establir
unes pautes que ens permetin descansar correctament.     

La tardor provoca insomni

Per a una bona higiene del son és vital anar-se’n 
al llit i llevar-se sempre a la mateixa hora 

Les claus

Les xarxes socials ens sobreexciten: cal que aparquem 
el telèfon mòbil una hora abans d’anar a dormir    

Un bon descans demana un ambient propici: 
silenci, colors relaxants i una temperatura adequada 

Fo
to

: F
re

ep
ik

Fo
to

: P
ix

ab
ay

ESCENOGRAFIA



| 24

líniacornellà.cat Octubre 2022 Pròxima edició: 24 de novembre


